
OPINIÓ 5Dimarts, 5 De juliol Del 2016

Sí, és obvi. Hagués preferit no fer-
ho. Hagués preferit no haver-me 
vist abocat a escriure sobre el que 
considero una deficiència en el 
servei ofert per una administra-
ció pública andorrana. Hagués 
preferit seguir amb les meves dè-
ries: escriptors andorrans, temes 
relacionats amb l’activitat artís-
tica, alguna entrada de dietari 
parlant d’algun afany personal. 
Desgraciadament, avui toquen 
tecnicismes avorrits. No patiu, 
segur que us sonen!

Parlem del famós impost so-
bre la renda de les persones físi-
ques (IRPF) corresponent a l’any 
2015, que serà el primer que 
molts ciutadans del país haurem 
de liquidar. Entenc les dificultats 
d’engegar el que sigui, on sigui. 
Ara bé, també cal que els encar-
regats de l’administració pública 
siguin conscients de les penúries 
de tota mena que patim els ciu-
tadans quan els passos i els me-
canismes no són prou clars o no 
estan ben resolts.

¿Realment creieu que és nor-
mal que el 2016 un tràmit tan 
fàcil com confirmar la proposta 
de liquidació no es pugui fer des 
d’on el contribuent vulgui? I més 
si això vol dir que prèviament ja 
ha tramitat el seu Mòdul d’Iden-
tificació en Línia (MIL) perso-
nant-se a Tràmits (efectivament, 
això no es podia fer virtualment). 
Doncs bé, suposem que a partir 
d’aquí un ciutadà vol mirar de fer 
totes les gestions que li queden 
per via telemàtica fins al final...

De fet, ell ja ha complert: a 
banda d’aconseguir el MIL, tam-
bé va descarregar i emplenar el 
formulari adequat i va lliurar una 
proposta de declaració dins del 
termini. Ara figura que només li 

resta consultar i confirmar (o no) 
la proposta de liquidació que li fa 
l’administració. En aparença, un 
pas senzill i relativament ràpid: 
comprovació i validació o no. Si 
tot va bé, podria ser tan fàcil com 
donar un cop d’ull i fer un clic.

En el meu cas, però, no po-
dré procedir si no és que vaig a 
un altre edifici administratiu (us 
recordo que ja vaig anar-hi per 
aconseguir el MIL, que m’havia 
de permetre fer gestions futures 
per via digital).

¿Què ha passat? Que no puc 
consultar el document a vali-
dar perquè utilitzo un sistema 
operatiu i un navegador que no 
són “compatibles”. ¿Compati-
bles amb què? Amb el sistema 
operatiu i amb el navegador que 
l’administració requereix (diríem 
que “exigeix”). ¿Per què? Perquè 
o bé faig servir el sistema opera-
tiu Linux o bé el sistema operatiu 
estàndard en els dispositius Mac. 
Només si sóc usuari de Windows 
(i a partir d’una certa versió) po-
dré gestionar la meva proposta 
de liquidació en línia.

¿No és ridícul fallar en això, 
que sembla el més fàcil? ¿No sem-
bla raonable que una adminis-
tració garanteixi, com a mínim, 
aquest servei en els tres sistemes 
operatius més populars i en dife-
rents versions, i no restringeixi 
així un dret que tots tenim?

¿És més, no hauria de posar el 
Govern tots els esforços a usar i 
promocionar (a més de facilitar) 
que els ciutadans puguin fer les 
gestions administratives virtuals 
primerament mitjançant el pro-
ducte més econòmic i potencial-
ment més democràtic de tots? ¿I 
no seria aquest un sistema opera-
tiu de font oberta i gratuïta?

En la reunió de dissabte,  
2 de juliol, del consell nacional 
d’SDP vam analitzar la situació 
actual de les negociacions d’An-
dorra i San Marino amb la Unió 
Europea per establir un acord 
d’associació.

És públic i prou notori que 
nosaltres hem estat sempre uns 
ferms partidaris de l’embran-
cament d’Andorra amb la Unió 
Europea.

Vull recordar que, durant el 
meu mandat de cap de Govern, 
l’any 2010 vam demanar for-
malment a la Comissió Europea 
l’inici de les negociacions que 
ara s’estan duent a terme.

Per tant no crec que plan-
tegi cap mena de dubte cons-
tatar que la gent d’SDP estem 
convençuts que el que li convé 
a Andorra és reforçar els seus 
vincles amb la Unió Europea.

Una altra cosa és com s’ha de 
fer i una tercera qüestió encara 
és el quan, el calendari per acon-
seguir-ho. Un calendari que en-
tenem que no es pot aturar.

Pel que fa al què, nosaltres 
tenim el convenciment que no-
més amb el reforçament de la 
col·laboració econòmica amb 
les institucions europees serem 
capaços de crear el creixement 
i els llocs de treball que ne-
cessitem.

Quant al com, és una evidèn-
cia que correspon al Govern en-
capçalar i dirigir la negociació.

Així ho estableix la Consti-
tució i els que vam contribuir 
a redactar-la, la vam votar i la 
defensem: no pretenem pas di-
rigir, ni tampoc interferir-hi, la 
negociació des de fora del Go-

vern. El Govern té la responsa-
bilitat de la negociació i pot de-
cidir si vol compartir, o no, els 
elements de negociació amb les 
forces polítiques que defensem 
l’acord amb Europa.

D’ençà de les imatges de la 
signatura de l’anomenat pacte 
d’Estat per a la negociació de 
l’acord d’associació, el dia 2 de 
febrer del 2016, la voluntat de 
compartir del Govern Martí ha 
estat força escassa.

La lleialtat amb la qual a 

SDP ens hem mantingut en la 
qüestió de les relacions amb la 
Unió Europea, que considerem 
i tractem com una qüestió d’Es-
tat, amb pacte o sense pacte, no 
sembla que sigui benvinguda 
pel Govern de DA. Trobem a 
faltar informació i confiança.

I no compartim el procedi-
ment, obscurantista i opac, que 
porta indefugiblement a l’apa-
rició de filtracions i a les cor-
relatives sospites, per part del 
ministre d’Exteriors, quant als 
seus eventuals autors.

Tot plegat no és seriós. Ni 
ens sembla responsable.

La nostra situació és ben 
diferent de la que es dóna, en 
aquesta mateixa negociació, a la 
República de San Marino. Allí el 
ministre d’Exteriors compareix 
davant de la comissió d’Exteri-

ors del seu Consiglio Grande e 
Generale i, en sessió pública, 
comparteix l’estat de les nego-
ciacions amb tot l’arc parlamen-
tari. Compareixences públiques 
de les quals hom pot llegir les 
transcripcions a la premsa de 
San Marino.

Hem d’escoltar el que diu la 
ciutadania i el que expressen 
les organitzacions empresari-
als. La Cambra de Comerç i la 
Confederació Empresarial ho 
han exposat als representants 
dels grups parlamentaris del 
Consell General i l’Empresa Fa-
miliar Andorrana ha dit públi-
cament que anirà a Brussel·les 
a buscar la informació que el 
Govern no facilita.

Hi ha una cridanera necessi-
tat de debat públic sobre l’acord 
d’associació amb Europa. S’ha 
volgut evitar durant cinc anys 
però avui ja no el podem bande-
jar més.

La ciutadania ha d’estar in-
formada puntualment de la 
situació i ja és prou llastimós 
que, contrastant amb l’obscu-
rantisme del Govern, hagi de 
ser l’ambaixada d’Espanya a 
Andorra qui promogui actes 
públics de debat i d’informació 
sobre l’acostament a la Unió 
Europea.

Desitgem, volem, obrir 
aquest debat públic i que les 
ciutadanes i els ciutadans sà-
piguen en els propers mesos el 
que cada força política proposa.

No podem romandre en una 
actitud d’observació passiva, 
hem de promoure el debat, 
explicar i defensar les nostres 
propostes.

Convé un debat sobre Europa
Trobem a faltar informació i confiança en les forces que defensem l’acord amb la UE

Des del 2 de febrer, la 
voluntat de compartir 
del Govern Martí ha 
estat força escassa
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